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Kányádi Sándor
Nagyanyó-kenyér

Búzát vittem a malomba,
hej, de régen volt,
amikor még a Küküllőn
malom duruzsolt.

Megőröltem a búzámat,
lisztje, mint a hó,
Örült neki a ház népe,
kivált nagyanyó.

Sütött is az új búzából
olyan kenyeret,
illatára odagyűltek
mind a gyerekek.

Azóta is azt kívánom:
legyen a világ
olyan, mint a búza közt
a kék búzavirág.

Mindenkinek jusson bőven
illatos-fehér,
ropogósra sütött, foszlós
nagyanyó-kenyér!

Augusztus, az új kenyér hava
- székely naptár szerint -

Őseink jól nevezték meg e hónapot, hiszen ekkor
érik be a búza és más kalászos termény, amit aratni
kell, és az új búzából már lehetett sütni az új ke-
nyeret Isten áldásával.
Ha határidőben nézzük a nyarat, akkor augusztus a
legkeményebb hónap, szerintem, mind a mezőgaz-
daságban, mind a háziasszonyoknak. Sokan au-
gusztusban kaszáltak az erdőn, mondhatni többsé-
ge. Itthon aratni kellett, ha esős nyár volt, akkor
még a Lázon vagy imitt-amott füvek is sárgállot-
tak, úgy is szokták mondani, a lábán megszáradt a
fű. Ganyés, jó helyeken sarjút is kaszálnak. A házi-
asszonyok az eltevésekkel, betakarításokkal voltak
elfoglalva. Le kellett szedni az uborkát, azt eltenni
ecetesen, borkányba, téli csemege savanyúságnak,
hisz a savanyú káposzta volt az első a savanyúsá-
gok közül úgy a hústokány, mint a pityókatokány
mellé. A száraz fuszulykát leszedni, a korán érő

fajtákat, a zöldet aszalni. Nagyboldogasszony napja körül (augusztus 15.)
kiszedték a fehér hagymát, a pirosat később kellett.
Gyógynövényeket kellett szedni és ízletes teafüveket. Mindennek tudták az
asszonyok a hatásait, úgy is lehetne mondani, hogy feltöltötték a házi pati-
kát. A férfiak ki-kimentek az esztenára sajtért, ordáért. Az asszonyok a sajtó-
ból túrót készítettek, eltették dézsába, télire, az ordából ordás palacsintát,
tepszis lepényt, ordás bosszúlepényt sütöttek, olvasóink közül ki ne ismerné
annak finom ízét, és futna össze a nyál a szájában márcsak a hallatára is.
Ezen kívül érett a málna, kakojza, kellett a sok gyereknek télen egy kis cse-
mege. Egyik kedvenc levesem volt a zöldfuszulykaleves, lapos, karós fu-
szulykából, amihez tettünk zsenge, félszáraz szemes fuszulykát is. Nagyapá-
méknak volt még nyáron is disznóköltség, a csülköt csépléskor vették elé, s
tették az ételbe, de nyáron szénacsináláskor szalonna, túró, hagyma mellé
mindig volt Máté nagyapámnak egy kis száraz vagy zsírban eltett kolbász is.
Manapság is van mezőzés, de aki elmegy a tengerpartra nyaralni, az nem jön
haza hamarabb, ha jó idő van, a kaszálás miatt, mint ezelőtt történt. Többet
járunk kirándulni, például az asszonykórus a Szent István-napi (augusztus
20.) ünnepen, Székelyudvarhelyen az új kenyér áldásán vett részt, és a mű-
sort követte figyelemmel, majd este későn a tűzijátékot csodálta. Mások is
csoportosan autóbusszal mennek a tengerpartra és külföldre is, ki merre el-
jut.
A mai asszonyok sem vásárolnak mindent az üzletekben. Nekik is kijut bő-
ven az eltevésekből.
Habár ezzel a hónappal vége a nyárnak, azért nem bánkódunk, szép, meleg
nyarunk volt, és a jó Isten megáldotta terményeinket. Reménykedünk a bő-
ségben, az új kenyér által. A jó Isten és Nagyboldogasszonyunk segítségét
kérjük továbbra is munkánkhoz.

Fazakas Ágnes
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KIVONAT

a helyi tanács 2017. augusztus 7-én tartott gyű-
lésének jegyzőkönyvéből

A 2017. augusztus 7-én tartott tanácsgyűlésen az
alábbi napirendi pontok vitatódtak meg:
1)  Előterjesztés az első félévi költségvetés jóvá-
hagyásáról,
2)  Előterjesztés a költségvetés módosítására vo-
natkozóan,
3)  Előterjesztés a 153/2017-es számú bérezési
törvény alkalmazására vonatkozóan,
4)  Előterjesztés a polgármesteri hivatal szerve-
zési diagramjának, létszámkeretének módosítá-
sára vonatkozóan,
5)  Kérések és más problémák megvitatása.
A napirendi pontokat a gyűlést vezető elnök is-
mertette, és a jelen levő 12 testületi tag elfogad-
ta.
Az első napirendet a könyvelőnő ismertette az
alábbiak szerint:
Az első félévi költségvetés bevételi részén a
megvalósítás 2.800.214 lej, amelyből a saját be-
vétel 1.361.514 lej. Költség részen az első félév-
ben összesen 2.466.853 lej használódott el. A
költségek nagyrészt a beruházásoknál a tervek,
avizok, engedélyek kifizetésére, a kistérségi
egyesületek, valamint a helyi, közérdekű egye-
sületek támogatására, személyi költségek és más
anyagi kiadásokra használódtak fel.
A határozatjavaslat és az előterjesztés megvita-
tása után 12 igen szavazattal jóváhagyták az első

félévi költségvetés végrehajtását.
A második napirend ismertetve volt: a 2017. évi
költségvetés módosításának szükségessége.
Bevételi részen egyes jövedelmi forrásnál sike-
rült a betervezett összegnél többet megvalósíta-
ni, kiadási részen szükséges a hitelmódosítás,
hogy a megszabott hitelkeretnél ne legyen hitel-
túllépés.
A határozatjavaslatot 12 igen szavazattal jóvá-
hagyták.
A 153/2017-es bérezési törvény alkalmazására
vonatkozó előterjesztés ismertetéséből kitűnt,
hogy július elsejétől fizetésemelést lehet alkal-
mazni a közintézmények alkalmazottainak, az-
zal a feltétellel, hogy az évi jóváhagyott fizetési
alapot nem szabad túllépni, az előterjesztés
megvitatása után a jelenlevők jóváhagyták a fi-
zetésemelésről szóló határozatjavaslatot.
Az előterjesztés - a polgármesteri hivatal szerve-
zési diagramjának, létszámkeretének módosítá-
sa - ismertetése során kitűnt a módosítás szüksé-
gessége, az év folyamán több pályázat adódott
le, és már visszajelzést kaptunk, hogy a leadott
pályázatokból öt nyerő pályázat, és ezek kivite-

lezése érdekében szükséges új posztok létrehozása, vala-
mint az alkalmazottak besorolásának módosítása is szük-
ségessé vált.
Az előterjesztés megvitatása után 12 igen szavazattal jóvá-
hagyták a határozatjavaslatot.
Az ötödik napirend keretén belül javaslat hangzott el, hogy
a szállító cégeket fel kell szólítani a központban az autó-
buszok parkolásával kapcsolatosan.
Egy másik javaslat, hogy minél előbb meg kell oldani a
közvilágítást, mert a leszakadt útszakasz miatt veszélyes a
közlekedés, mivel este nincs megfelelő látási viszony.
A polgármester ismertette a nyerő pályázatokat: csatorná-
zási hálózat modernizálása, az ivóvízhálózat kialakítása,
utcák aszfaltozása, az iskolai sportpálya modernizálása, a
polgármesteri hivatal épületének felújítása.
A háztartási hulladékot szállító céggel az egyéni szerződé-
sek megkötése nagyrészt megoldódott, aki még nem kötött
szerződést, az a polgármesteri hivatalnál megkötheti.
Több téma nem lévén a gyűlés munkálatait bezárták.
        Gyűlést vezető elnök,                         Jegyző,
               Lázár Zoltán                             Miklos Ida

ÉRTESÍTÉS

A Lövétei Polgármesteri Hivatal értesíti a lakosságot,
hogy 2017. szeptember 1-én és 2-án (péntek, szombat)
megkezdődik a földek felmérése a következő dűlőkben:
Vásárkert, Almavölgye, Ozareze, Kicsi Hidhely, Domokos
oldala, Cseremege, Agyagaskapu, Egeralja. Gyülekező:
reggel 900 órakor a Vásárkertnél, hozzák magukkal a sze-
mélyazonossági igazolványt.
A további értesítéseket a földek felméréséről fi-
gyeljék a hirdetőtáblákon.

Polgármesteri Hivatal

Fotó: Internet
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A környezetében kitű-
nően érvényesülő,
Kisboldogasszony
tiszteletére szentelt
lövétei plébániatemp-
lom "színeváltozását"
látogatókként pillan-
tottuk meg. A karfeljá-
ró falsíkjainak találko-
zásánál faragott és fes-
tett kövek vonzzák a

tekintetet. A leletről Mihály János helybéli történészt
és a szintén lövétei születésű Márton Ferenc restaurá-
tort kérdeztük.
Idén áprilisban kezdtek hozzá a lövétei római katoli-
kus templom nagyszabású külső felújításához. A mun-
kálatok során, a régi vakolatréteg leverésekor a temp-
lom délnyugati oldalán, a hajó és a torony közötti kar-
feljáró falazatában másodlagosan beillesztett faragott
kövek kerültek felszínre, falképtöredékekkel, ame-
lyekre Mihály János történész figyelt fel először.
Nyomban értesítette Nyárádi Zsolt régészt, a
székelyudvarhelyi Haáz Rezső Múzeum munkatársát,
aki korábban több éven át folytatott ásatásokat a tele-
pülés elbontott középkori templománál, illetve Szé-
kely Mózes egykori udvarházának helyén. A régész
megtisztította a falképtöredékeket a vakolat- és mész-
rétegtől, majd fényképeket készített róluk.

Nyolc kváderkő
Mihály János történésztől megtudtuk, hogy a szóban
forgó faragott és festett kövek a település középkori
templomából származnak, amelynek anyagát felhasz-
nálták az 1776-ban befejezett, ma is álló templom épí-
tésekor, így a karfeljáró építéséhez is.
Összesen nyolc kváderkőről van szó, amelyeket má-
sodlagosan illesztettek a falazatba a karfeljáró falsík-
jainak találkozásánál. Elmondása szerint a kövek egy
részén növényi ornamentika, más részén kerek kere-
tek, medalionok láthatók, szakállas férfiak - talán az
apostolok - mellképeivel. Az egyiken egy oldalra néző
szakállas férfi jobbjával áldást oszt, baljában csukott
könyvet tart - nagyon hasonlít a "Mindenség Ura"
(Pantokrátor) megszokott ábrázolásához. Véleménye
szerint a festett kváderkövek többsége eredetileg az el-
bontott középkori templom szentélyét és hajóját elvá-
lasztó diadalív részét képezte - a marosszentannai
templomnak a 14. század második feléből származó
freskómaradványaihoz hasonlóan.
Mindezekkel kapcsolatosan természetesen a végső

szót a falképtöredékeket tüzetesen megvizsgáló művé-
szettörténészek, a szakmában jártas restaurátorok
mondják majd ki, az analógiák, hasonló ábrázolások
felkutatása alapján.

Átmentik az utókornak
A felújítási munkálatokat felügyelő Várday Zsolt
székelyudvarhelyi építész és a szakemberek a
falképtöredékek jelentőségét felismerve az egyház-
község vezetőségével - László István plébánossal,
Tódor Loránd kántorral és Lázár Árpád megyebíró-
val - összhangban úgy döntöttek, azokat átmentik az
utókornak, vagyis szakszerűen restauráltatják.
A restaurálást a lövétei születésű Márton Ferenc
végzi, akinek közel tízéves tapasztalata van a szak-
mában. Véleménye szerint a falképtöredékeken idő-
ben két réteget különböztethetünk meg. Az első ré-
teg freskótechnikával, azaz a festék nedves vakolat-
ra való felhordásával, míg a második réteg
szekkótechnikával, azaz a festék száraz vakolatra
való felhordásával készült. Az utóbbi egy későbbi
kifestés eredménye. A restaurálás során a következő

folyamatokat kell elvégezni: a vakolathiányok anya-
gában a színezett mész-homok habarccsal való ki-
egészítést; a festékrétegen található porréteg, vala-
mint mészmaradványok eltávolítását. A festett felü-
leten belül a kisebb hiányokat szintbe tömítik. A re-
tusálás során a festés hiányait pontozásos, szaknyel-
ven ritocco technikával, míg a szintbe tömített része-
ket vonalkázó, azaz trateggio technikával egészítik
ki.
"A most előkerült falképek töredékességük ellenére
is jelentőseknek mondhatók. Valószínűleg ugyanan-
nak a mesternek a művei, aki a
homoródkarácsonyfalvi, ma unitárius templom
szentélyét annak idején kifestette" - részletezte Mi-
hály János. Természetesen ezzel kapcsolatosan is a
végső szó a szakembereké lesz. Az viszont bizonyos,
hogy a Lövétén előkerült freskótöredékekkel a cso-
dálatos erdélyi épített örökség tovább gazdagodott.

Molnár Melinda

Áldást osztó és könyvet tartó férfialak
 Fotók: Márton Ferenc

Rólunk írták
Megjelent: https://liget.ro/eletmod/kozepkori-falkeptoredekek-a-lovetei-templomon

Középkori falképtöredékek a lövétei templomon
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folytatás az 5. oldalon

 Jellegzetes házait, szűk, girbegurba utcáit, tenyér-
nyi udvarait réges-rég ismerem, gyermekkorom em-
lékei között - magam szomszédvidéki havasalji lévén
- átdereng pár lövétei asszony sajátos öltözéke, egy-
két szőttes, kézimunka színpompája, de igazából csak
itt, a lövétei tanács irodájában jövök rá, mennyire ke-
véssé ismerem a falut. Tudtam a bányáról, azt viszont
nem gondoltam volna, hogy a falu munkaerejének 80
százaléka az iparban dolgozik. Azt is tudtam, hogy
Lövétén sok a gyermek, azt viszont nem, hogy a 4257
lakos közül 1517 tizenhat éven aluli. Mennyi is ez?

 -  Pontosan 37,98 százalék - világosít fel a tanács
titkára. - Nálunk nem kell félni az iskola elnéptelene-
désétől. És ha évekkel ezelőtt a bánya, a népviselet, a
sajátos építkezés, a népművészet volt a büszkesé-
günk. Nálunk átlagosnak számít a 4-6 gyermekes
család, de nem ritka a 10, sőt a többgyermekes famí-
lia sem.

 Lövétét nemrég az ezer gyermek falujának nevezte
egy pályatársam. Akkor csodálkoztam a jelzőn. A
hallottak után már nem csodálkozom. Inkább magam
is elindulok a nyomon.

 Gönczy Andrea doktornővel jártuk a falut. Most
már értem a lövétei házak sajátos formájának, az ut-
cák zegzugosságának, az udvarok parányi voltának
okát. Szűk völgy, csúszik a talaj, csak úgy lehet építe-
ni, ahogy a természet engedi. Ezért egy szoba-kony-
hás György Lajosék lakása is. És csodálkozom, mikor
a 48 éves György Júlianna magától értetődő termé-
szetességgel magyarázza, hogy 15 gyermeket szült,
tízet nevelt föl ebben a házban. A legnagyobb már 28
éves.

 - Vállalná-e még egyszer a nagy családot? - kérde-
zem, s halk, szemérmes a válasz: Mi a férjemmel erő-
sen szeretjük a gyermekeket, el is beszéljük, milyen
szokatlan lesz, ha kifogunk a kisgyermekekből…

 Nézem az udvart. Parányi. Györgyéknél 10 gyer-
mek volt, az udvar másik oldalán levő házban, a
szomszédnál 7. Valóságos óvoda.

 - Az is volt, biztosít az anya, de soha veszekedés
híre a fülembe nem jutott. Ők igazságot tettek egymás
között…

 György Domokos és Márton Anna családjában 7
gyermek van. Anna néni a szülésen túl még nem szo-
rult orvosi segítségre. Amikor a gyermeknevelés
gondjai felől faggatom, legyint: együtt jól megvoltak.
Közbe-közbe bosszantottak is, de nekem nem volt
annyi bajom a héttel, mint a lányomnak ez egy gyer-
mekkel. Egy percre sem tudja magára hagyni…

 András Albert és Margit hatgyermekes családja ti-
pikus lövétei családnak számít. Az anya 40 éves,

egészséges, pirospozsgás, legnagyobb lánya 18 éves,
a legkisebb első elemista.

 - Én tizenöt éves korom óta gyermeket nevelek -
mondja -, mert akkor árván maradtunk, a nagyobb
testvérem szolgálni ment, nekem kellett maradni a
három kicsivel. Ráadásul még az erdőn is laktunk. Az
enyéimet boldogan nevelem, mert kétszeresen tu-
dom, mit jelent az édesanya a családban.

 András Lajos és György Róza családjában 5 gyer-
mek van.

 - Nehezen lett gyermekem - mondja az asszony -,
mindegyiket 7-8 hónapra szültem, az orvosok terhes-
ség-megszakítást is ajánlottak, de hát milyen a gyer-
mek testvér nélkül? Én is, a férjem is öten voltunk
testvérek, legalább ennyien legyenek az enyémek
is…

 Ötgyermekes a szomszéd András Lajos és Ilona
családja is. A férj 40, az asszony 37 éves. - Nemrég
egy veszítésem volt - panaszkodik az asszony -, na-
gyon sajnáltuk mindketten. A férjem talán még in-
kább, nem csoda, ők heten voltak testvérek…

Ezt is rólunk írták
Az alábbi cikk és képek 1974-ben jelentek meg a Dolgozó Nő folyóiratban.

A kiadványt rendelkezésünkre bocsájtotta András Lajos családja.

Iskolából jövet

Hogy töretlen maradjon a hagyomány
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folytatás a 4. oldalról

 Utoljára a falu legnépesebb családjához, András
Bálintékhoz kopogunk be. Kati néni Hős Anya kitün-
tetést kapott, 18 gyermeket szült. 15-öt nevel. Legna-
gyobb fia, László már nős, a legkisebb gyermek, Haj-
nal öthetes. Új házuk van, de egyelőre csak egy szo-
bát meg egy kis előszobácskát laknak, mert elsőnek a
gyermekek nevelését tartották. A férj bányász, Kati
néni a gyermekeket rendezi. Hogyan győzi a munkát?
A mosógépet azonnal észreveszem, a varrógép is ott
van a másik sarokban, más háztartási gépet nem lá-
tok. - Talán egy aragáztűzhely hiányzik legjobban -
sóhajt -, nehéz ennyinek főzni. A leveses lábas 15 li-
teres. Vagy nagyobb? Van az húsz is. Négy kiló hús-
ból két étkezésre ha futja. - Száz lejre kenyér kétna-
ponként nem elég - mondja -, inkább sütök. Heten-
ként kétszer, 10-10 kenyeret… És reggel négykor már
megy a család egy része.

 A rendelő felé menet egészségügyi kérdésekről
beszélgetek az orvosnővel. A nemrég lezajlott anyák
vetélkedőjéről, az egészségügyi felvilágosítást szol-
gáló Nők Órájáról, amelyre alkalmanként száznál
több asszony is eljön. Majd a gondokra kerül a sor, az
ivóvízre (csak 7, ivásra alkalmas vizet adó kút van), a
Homoród vizének szennyezettségére, amelynek kö-
vetkeztében sok a bőrfertőzés…

Fényesen ragyog az augusztusi este.
Hullnak az "angyalok",
Csodaszép csillagok!
Boldogságot hozni bús lélekre, testre.

Minden év nyarán, földre hullva másokért.
Ha tanúja leszel,
Való lesz, mit hiszel.
Éjbe szállnak álmokért, kívánságokért.

 - Van-e Lövétén családtervezés? - kérdezem Lász-
ló Dénes szülész-nőgyógyászt, a vlahicai kórház or-
vosát.

 - A sok gyermek vállalása helyi sajátosság - mond-
ja. - Hagyományos, még az elvándorolt bányászcsa-
ládokban is általában 4-5 gyermek van. Inkább a szü-
letést vállalják, mint a terhesség-megszakítást. Az
egészségügyi ellátottság javulása csak megerősítette
ezt a szokást. Egyke nem lesz egyhamar Lövétén…

 Szerencsére - mondom magamban -, elnéptelene-
dő falvakra, megszűnőfélben levő iskolákra gondol-
va. Lövétén az utóbbi tíz évben két új iskola épült, a
régi iskolában ma óvoda van, ahol hét óvónő foglal-
kozik a legkisebbekkel. Az már más kérdés, hogy a
szinte száz tavalyi végzett közül mindössze 22 ma-
radt a faluban, a többiek máshol tanulnak tovább.
Visszajönnek-e? Megtartó erejű lesz-e számukra ez a
falu? Munkalehetőség, közművesítés, megfelelő gaz-
dasági, művelődési, egészségügyi ellátottság, szóra-
kozási, kikapcsolódási lehetőségek - talán ezen mú-
lik, hogy lövéteiek maradnak-e a mai fiatalok. A falu
mai lakóit, vezetőit foglalkoztatja a kérdés, mert tud-
ják, maguk számára is kell nevelniük a most növekvő

másfél ezer fiatalt. Hogy töretlen maradjon Lövéte
hagyománya, hogy évek múltán is az ezer gyermek
faluja legyen ez a helység.

J. Kovács Magda

Ha meghal valaki, lehullik egy csillag.
Ne félj most kívánni,
Nem kell csak kivárni!
Helyét átadva ott fent ragyog új csillag.

Arany zuhanásban ezüst a csillogás,
Világítson bele
Mélabús szívedbe!
Nyári égen üdvös a csillagragyogás...

Óvodások serege

György Emőke: Hullócsillagok

2010.
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Fotó: András Ferenc

Halászverseny és sportnap augusztusban

Augusztusban két, sérül-
teknek szóló rendezvényen
is részt vehettünk a Szent
Gellért Alapítvány képvi-
seletében és a szállításuk
által. Először a
Szécsényben 16. alkalom-
mal megrendezett halász-
versenyen, majd a rákövet-
kező héten, pénteken, 18-
án a Csíkszeredában tartott
sportnapon, amire szintén
16. alkalommal került már
sor.  E két eseményt ugyan-
az az egyesület, a Hargita
Megyei Mozgássérültek
Szervezete rendezte meg.
Szécsényben augusztus
11-én a természet közelsé-
ge, a friss levegő és táj, il-
letve a tó szépsége, ami fel-
töltött élménnyel, na meg a
horgászás tevékenységében kapcsolódhatott ki minden résztvevő. A verseny díjazással és egy közös bográcso-
zással családias hangulatban telt.
A sportnap, ami egy héttel később,18-án Csíkszeredában a Kós Károly Szakközépiskola sporttermében zajlott,
ismét egy mozgalmas élményt nyújtott a résztvevők számára. A sérültek sok sportágat próbálhattak ki, többek
között pingpong, labdajáték, darts, kerekesszékes akadályverseny és elmesport, malom, sakk. Itt sem az ered-
mény számított elsősorban, hanem a felszabadult öröm és együttlét. Örülünk, hogy ott lehettünk!

György Emőke

Áporkai és lövétei gyerekek kísérőikkel az almási barlangnál
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Áporka-napok Lövétén

Remélem, senki nem veszi zokon címadá-
som túlzását. Ne gondolja a kedves olvasó,
hogy egy többnapos fesztiválról maradt le
piciny kis falunkban. Egyszerűen arról van
szó, hogy nyár elején vendégül láthattunk
egy 27 fős áporkai csapatot, akik iskolánk
meghívására érkeztek hozzánk.
Ez idei egy újabb megálló volt kapcsola-
tunk útján, megálló, amelyet remélhetőleg
együtt vártunk. Ezúttal mi voltunk a kis ki-
térő kalauzai.
Most volt az első alkalom, hogy áporkai
gyerekek házigazdái lehettünk. Azaz ez
nem teljesen igaz így, hisz az Áporkán la-
kó fiatal lövéteiek nemegyszer hozták már
gyerekeiket szülőfalujukba. Fogalmaz-
zunk tehát úgy, hogy egy időben ennyi
áporkai gyerek nem volt még Lövétén.
A két település iskolái között 2014 óta lé-
tezik testvérkapcsolati szerződés, és azóta
sem lazul a két intézmény között létrejött
szakmai, baráti kötelék. Sőt, mondhatni
egyre jobban belemászunk egymás életé-
be: kollegák, falu- és intézményvezetők
egyre inkább megismerjük egymást. Nem
beszélve gyerekeink között kialakult és az-
óta is táplált, akár közösségi portálon vagy

élőben megélt barátságokról, amelyek arra engednek következ-
tetni, hogy ennek a kapcsolatnak komoly alapja van mindkét
részről. És mi sem fontosabb, mint a szándék, hogy ne enged-
jük el egymás kezét, hogy esetleg minél több "lábon" álljon ez a
kapcsolat, minél több áporkai, lövétei halljon rólunk, érezze
magát beavatottnak ezekbe a programokba.
Iskolánk dolgozói és nem kevésbé a gyerekek egész tavalyi tan-
évben készültünk arra, hogy testvériskolánk méltó házigazdái
lehessünk. Megpróbáltunk olyan programot állítani össze ven-
dégeinknek, amely arról szóljon, hogy megmutathassuk, kik
vagyunk, milyenek vagyunk, és hogy ragaszkodunk hozzájuk.
Így természetesen megmutattuk iskolánkat, a község neveze-
tességein Mihály János történész vezette őket keresztül. Elkí-
sértük vendégeinket lövétei gyerekekkel együtt az almási bar-
langhoz, főztünk nekik, velük a kirulysarki iskolatábornál, és a
rossz időjárás elfújta közös fürdőzésünket a parajdi sóbánya
meglátogatásával igyekeztünk kárpótolni.
Ezeken kívül persze rengeteg közös programot volt tisztünk be-
iktatni, hogy összerázzuk az ifjakat. Egymással és egymás ellen
is játszhattak különböző sportjátékokban, közösen bulizhattak
párszor saját ízlésviláguk zenéire, néptáncot is jártak Orbán Er-
nő táncoktató és a Kákvirág zenészeinek irányításával, együtt
"pusztították el" az Ági néni és segítői kókós lepényeit, énekel-
tek Béla bácsival, nem utolsósorban beszálltak bemutatkozó
kulturális műsorunkba is.
Hamar eltelt ez a pár nap. Szinte alig volt idő elkészíteni azt a
kis ajándékot, amit emlékül szántunk áporkai testvéreinknek:
az együtt megélt pillanatokból egy aprócska fényképalbumot
állítottunk össze, amelyben reméljük ugyanannyira örömüket
lelik az áporkaiak, mint mi, készítés közben.
Mindent egybevetve: szép kis napokat tudunk magunk mögött.
Köszönjük minden kedves támogatónknak a lelkes hozzáállást:
a szülőknek köszönjük a sok-sok süteményt, a Közbirtokosság
idén is nagylelkű támogatónk volt, nem kevésbé hálásak va-
gyunk Lövéte Önkormányzatának az anyagi és mindennemű
segítségért!
Nektek pedig, kedves áporkaiak, köszönjük, hogy itt voltatok!
Mondjuk úgy, ez egy jó kezdet volt. És a kezdet kötelez.

Mag Ottilia
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LÖVÉTEI  KIÁLTÓ
Megjelenik havonta, kiadja  a

LÖVÉTEI  KIÁLTÓ EGYESÜLET
Főszerkesztő: Mihály János, tördelés és szerkesztés: Demeter Albert, Török József, titkár: András Kinga,

korrektúra: Egyed Emilia
Munkatársak:   András Magdolna, András Tamás, András Zsolt, Egyed Emilia, Fazakas Ágnes, Györgylőrincz Ernő,

Lázár Béla, Lázár Zoltán, Mag Ottilia, Molnár Juliánna, Pál Erzsébet, Tódor Attila, Tódor Lóránd
Támogatók: Lövéte Község Helyi Tanácsa, Lövéte Közbirtokossága, Lövétei Római Katolikus Plebánia,

Select Metlemplast Kft., Nyko Kft.
A  szerkesztőség elérhetősége:  Lövéte Községi Könyvtár, tel.: 0266-220806,

e-mail: loveteikialto@freemail.hu

Régi arcok sárgult fényképeken Anyakönyvi hírek - 2017. július

Eladó:
- háromfázisú, 9 kg-os Miele márkájú centrifuga gép, ár: 250 lej
- felújított Siemens automata mosógép, ár: 400 lej
Érdeklődni a 0751328699-es telefonszámon.

Eladó egy új állapotban levő, háromkerekű, felnőtt, elektromos
bicikli, akár mozgássérült részére is. Telefon: 0726455482.

Eladó apró, hegyes cserép (cigánycserép). Érdeklődni: Demeter
Albert, 871. szám, telefon: 0769070675.

Eladó Daewoo Tico, 2019-ig érvényes mű-
szaki vizsgával. Irányár: 500 euró. Telefon:
0751285540.

Eladó 4 forgófejes, traktor után használható gereblyegép. Ér-
deklődni a 0744291593-as telefonszámon.

Pályakezdőket, illetve építőiparban jártas munkaerőt kere-
sünk, budapesti munkára. Szállás biztosított, ingázni nem kell.
Kapcsolat: 0036-30-9589838 (hétköznapokon 8-16 között). E-
mail: monferkft@gmail.com.

Eladó: - inox mosogató kagyló (egyrészes), csappal együtt, jó
állapotban,
-  80, illetve 90 literes inox edények.
Telefon: 0720490079,0724824835.

Eladó egy pár 42-es méretű férfi székelycsizma. Telefon:
0744243898, 0721495898, 0266220986.

Szőcs Anna (született 1884-ben) és öccse,
Szőcs Lajos (hősi halált halt az I. világhá-
borúban). A kép a háborúba való bevonu-
lás előtt készült.
A képet Szikszai Lajosné Margit küldte be.

Születések száma: 1
GYÖRGYLŐRINCZ BÁLINT, született 2017. július 6-án, a
Györgylőrincz Albert és Györgylőrincz Mónika, Lövéte, 720.
szám alatt lakó szülők gyermeke.

Házasságkötések száma: 4
GYÖRGY ATTILA és LADÓ ANDREA
KEDVES TIHAMÉR és MÁTÉ EMŐKE
SZÉLYES LEVENTE és LÁZÁR RAMÓNA
LADÓ MIHÁLY és KOLOZSI RENÁTA

Őszinte részvétünket fejezzük ki a júliusban elhunyt szemé-
lyek hozzátartozóinak:

BALÁZS DÉNES, Lövéte, 511. szám, született 1928-ban
GÁBOS FERENCZ, Lövéte, 326. szám, született 1938-ban
MÁRTON BÉLA, Lövéte, 137. szám, született 1938-ban

Régi idők anekdotái
Álljon kend félre az útból! - kiált a szekeres
székely a szász atyafira, - mert ha nem, úgy
jár, mint a másik. A szász megijed, s kitér
az útból; de midőn a székely elhaladt, bá-
torságot vesz magának, s utána kiált:
- Hát a másik hogyan járt, hallja, szom-
széd!?
- Hát csak úgy, bolond, hogy nem akart
kiterni az útból, s én tértem ki.

 


